
 

Sotkamon ja Kajaanin ateriapalvelusta vastaavien kommentit Damico Oy:n 2023 laatimaan 
järjestämisselvitykseen  

 

Päätöksenteossa tunnustettavat tosiasiat 

- HVA alueen merkittävä alijäämä, säästöjä on löydettävä kaikista menoeristä. HVA on siirtynyt 
kiinteään valtion rahoitukseen, eikä kustannusten ylittämiselle ole aiempaan tapaan maksajaa. 

- Viimeisten vuosien aikana Kainuussa on keskitytty liikaa seinien rakentamiseen ja muu prosessien ja 
palveluiden yhteiskehittäminen on jäänyt väistämättä taka-alalle. 

- Väestökehitys on huolestuttavaa, väki vähenee ja ikääntyy. Selvityksessä mukana olevien toimijoiden 
ateriapalvelujen HVA osuus kokonaisliikevaihdosta on raportin mukaan 83 %. 

- Kainuun HVA mahdollisuus joustaa tukipalveluiden järjestämisessä kuntien yksilöllisiä toiveita ja 
tarpeita on vähäinen (missä tehdään, lähiruoka jne.).  

- HVA palveluverkkoselvitys tuo vasta selvyyden HVA kunnissa tarvittavista palveluista, voi tuoda 
merkittäviä rakenteellisia muutoksia palvelutarpeeseen. 

- Kajaanin kaupunki ei ole ollut mukana InHouse-selvityksissä, joten Kajaanissa ei ole tietoa siitä, mitkä 
ovat ne perusteet, joilla kunnat ovat lähdössä InHouse yhtiöön. 

 

Muut huomiot 

- Yhtiöön lähtevien kuntien on mietittävä omassa päätöksenteossaan, mitkä ovat ne ehdottomat 
periaatteet, joilla kunnat olisivat lähdössä yhtiöön mukaan. Kuntien on ratkaistava, painaako 
vaakakupissa ateria- ja puhtaanapitopalvelun järjestämiseen liittyen kuntien omat arvot ja 
periaatteet vai kustannustekijät.  

- Yhtiön perustaminen sitoo aina pääomaa ja resursseja.  Perustamiskustannusten kuolettamiseen 
tarvitaan aikaa. On syytä pohtia, onko tällä hetkellä tiedossa HVA palvelutarpeet riittävän pitkälle 
ajalle, niin että yhtiön toiminta olisi mahdollista saada kannattavaksi. 
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